



PROTOKOLL

2025-06-10

BEREDNINGS- OCH FLÖDESGRUPP FÖR HÖJE Å
VATTENRÅD

Tid & datum: kl 13.00-16.30, tisdagen den 10 juni 2025

Plats: Bruksgatan 22 Lund, Sockerbetan plan 5

Bilagor: 5.1: Åtgärdslista inklusive aktuella åtgärder
5.2 Slutrapport etapp 2022–2024 av åtgärdsprogrammet
7.1: Resultat från recipientkontrollen
7.3a: Årsrapport för 2024
7.3b: Långtidsrapport för 2014–2024
7.3c: Förslag på nytt kontrollprogram
8.1: Förstudie – Förnyelse av samarbetsavtal (arbetsversion)

Bilagor går att hitta i följande Google Drive länk under aktuellt datum: [Länk till bilagor](#)

Närvarande:

Helena Björn	Lomma kommun
Johanna Wahlgren	Staffanstorp kommun
Jesper Persson	Lunds kommun
Christoffer Bonthron	Höje å vattenråd
Elin Svensson	Höje å vattenråd
Rebecka Nilsson	Ekologigruppen Avvek 15.10
Julia Karlsson	Ekologigruppen Avvek 15.10

Ärenden:

1. Val av justeringsperson

Protokoll från föregående möte 2025-03-11 tas upp

Dagordningen

Punkt 8.1 tas efter punkt 5.2 för att konsult ska kunna avvika därefter. Punkt 5.5 Förslag på revidering av avtalsmall för bevattningsvåtmarker läggs till på dagordningen.

BG/FG beslutar

- att välja Johanna Wahlgren till justeringsperson
- att lägga föregående protokoll till handlingarna
- att godkänna dagordningen med ändringar

2. Genomgång av viktiga ärenden på föregående styrelsemöte/AU

På konstituerande styrelsemöte 2025-05-27 beslutade styrelsen om att anställa ytterligare en person vid vattenrådets kansli.

3. Anmälningar

Åtgärdsprogram

2025-03-03 Meddelande från Mark- och miljödomstolen gällande överklagande av dom för Tvåstegsdike Lilla Bjällerup

2025-03-12 Beslut om slutligt bidrag LONA 45075-2020 Uppsökande och uppföljande åtgärder i Höje å avrinningsområde

2025-04-07 Beställning av konsultuppdrag för framtagande av ramavtal reparation och underhåll

2025-04-09 Komplettering – LOVA vattenvårdande åtgärder 2024-2025

2025-04-09 Ansökan om förlängning LOVA vattenvårdande åtgärder 2024-2025

2025-04-10 Komplettering ansökan om förlängning – LOVA vattenvårdande åtgärder 2024-2025

2025-04-14 Beställning entreprenad fas 2 Off grid infiltrationsanläggning Alberta

2025-04-16 Beställning av 2 extra dagars uppföljningsfiske Härkeberga 2025

2025-04-24 Månadsrapport mars ÖVF

2025-04-24 Dom från Mark- och miljödomstolen gällande Tvåstegsdike Lilla Bjällerup

2025-05-13 Beslut att gå vidare med åtgärd Skönabäck våtmark enligt 9 b § 11 kap. Miljöbalken

2025-05-16 Beslut om preliminärt LONA stöd för Återvätning Höje å avrinningsområde 2025-2027

Recipientkontroll

2025-03-04 Månadsrapport recipientkontroll

2025-04-16 Beställning av långtidsserier

2025-05-05 Månadsrapport recipientkontroll

Vattenförvaltning/övrigt

2025-03-03 Inkomstdeklaration Höje å vattenråd

2025-03-14 Remiss – Detaljplan för del av Vallkärratorn 6:2, Lunds kommun (Idrottsplats Norra Fälåden) – Samrådshandlingar

2025-03-18 Fullmakt: Ombud årsstämma 2025 Staffanstorps kommun

2025-03-26 Rapportering årligt samverkansbidrag från Vattenmyndigheten till Höje å vattenråd

2025-03-26 Skatteverkets besked att ingen årlig beskattning 2023

2025-04-04 Remiss – Detaljplan för del av Villebrådet 1 och 2 samt del av Nöbbelev 24:1, Lunds kommun – Samrådshandlingar

2025-04-04 Remiss – Jaktlyckan 1 och del av Jägaren 7 m.fl. i Lund – Samrådshandlingar

2025-04-15 Yttrande – Detaljplan för del av Vallkärratorn 6:2, Lunds kommun (Idrottsplats Norra Fälåden)

2025-04-25 Yttrande – Väsentliga utmaningar i Södra Östersjöns vattendistrikt

2025-05-07 Nominering av ledamot i vattenrådet från Lunds kommun

2025-05-09 Ansökan om samverkansbidrag från vattenmyndigheten för 2025

2025-05-15 Avtal mellan Höje å vattenråd och Vattenmyndigheten för Södra Östersjöns vattendistrikt

Arbetsutskott

2025-04-01 Protokoll från AU

BG/FG beslutar

- att lägga anmälningarna till handlingarna

4. Flödesgruppen*

** Flödesgruppen tillkom efter stora översvämningar 2007 och efterföljande år. Kommunerna utökade vattenrådets kommunavgift till ungefär det dubbla för att även arbeta med åns flödesproblematik. Gruppens främsta syfte har varit att öka kunskapen om åns hydraulik och hydrologi, tillskapa nya möjligheter till fördröjning samt utveckla nya metoder och arbetssätt för att minska riskerna för översvämning.*

4.1

Flödesgruppens åtgärdslista

Bilaga 4.1

Punktens innehåll hanterades under punkt 5.1.

4.2

Laget runt

Lomma kommun: Helena Björn informerade att hon arbetat mycket med att ta fram ett nytt naturmiljöprogram. I detta finns en kriterielista som riktar sig till alla som jobbar med mark och vatten. Den avser även mark som inte är kommunal. Kriterielistan tar bland annat upp hur kommunen ska arbeta och prioritera om man sitter i styrelser för dikningsföretag, hur man ska arbeta med dagvatten i projekt, att man ska vara medlem i vattenråden, information om strategiska markinköp för natur och vatten mm. Helena informerade även om att hon deltagit på webinarie med Havs- och vattenmyndigheten om åtgärdsprogrammet för havsmiljön. Diskussion fördes att det är bra om beredningsgruppen går igenom åtgärdsprogrammet på framtida möte och diskuterar hur man ska arbeta med det.

Lunds kommun: Jesper Persson presenterade pågående arbete i Lunds kommun. Ett område inom hans tjänst är att arbeta med grundvatten vilket han nu påbörjat. Lunds kommun funderar på att bli medlem i SSGK och Jesper samordnar internt diskussion om hur man ska ta tag i grundvattenarbetet, bemanna osv. Granskningsversion av Lunds kommuns vattentjänstplan kommer även ut på remiss nästa vecka. Jesper har även ett pågående arbete med att ta fram en checklista för dagvattenutredning och rutin för hur man gör en sådan. Diskussion fördes om att Lomma kommun arbetar med samma sak. Slutligen informerade Jesper om att han tillsammans med kommunekologen ska kika på markpolicyn och han ska även upphandla fosforstudie för Höje å. Utöver detta har han en egen prioritering att bli mer engagerad i Sege å vattenråd.

Staffanstorps kommun: Det Johanna Wahlgren tänkt lyfta tas på punkt 5.3. I övrigt fanns inget att ta upp.

BG/FG beslutar

- att flödesgruppen har tagit del av redovisad information

5. Åtgärdsprogram

5.1

Höje å åtgärdsprogram 2022–2027

Rebecka Nilsson informerade om nyheter i det pågående arbete inom Höje å.

Våtmark Skönabäck

Upphandling läggs ut inom kort. Planerad entreprenad hösten 2025.

Återvätning Skönabäck

Framtagande av samrådsunderlag inför tillståndsansökan för vattenverksamhet samt hantering av dikningsföretaget och dialog med markägare pågår. Entreprenad planeras 2026/2027. Beviljad LONA för tillståndprocess och anläggning. Vattenrådet hade sökt finansiering i LONA för utvärdering av återvätningen som ej beviljades. Diskussion fördes att vattenrådet behöver ta ställning till om man vill utvärdera åtgärden med förslagsvis grundvattenrör. Detta är dock ingen stress eftersom tillståndsansökan ska skickas in först i början av 2026. Christoffer Bonthron informerade om att Länsstyrelsen meddelat att fram tills en nationell markersättningsmodell för återvätning är på plats om ca 2–3 år kommer återvätning att klassas som våtmark med biologisk mångfald som huvudsyfte. Detta innebär att markägaren har rätt att söka stöd för anläggningen precis som om det vore en ”vanlig” våtmark.

Tvåstegsdike Höje å

Mark och miljööverdomstolen tar upp ansökan om omprövning. Vattenrådet ska inkomma med yttrande senast den 30 juni. Entreprenaden skjuts till 2026. Ekologigruppen har tagit hjälp av representant på Jordbruksverket för hjälp med yttrandet. Kansliet för dialog med länsstyrelsen gällande LOVA. Christoffer Bonthron informerade att Länsstyrelsen tagit ställning och meddelat att de inte ser att tvåstegsdike är tillståndspliktig verksamhet.

Bevattningsvåtmark Fjelie

Anmälan om vattenverksamhet är på väg att skickas in. För att få vatten till våtmarken ska vatten pumpas in så man har tagit hjälp av Naturvårdsingenjörerna för input i hur man bäst löser pumpningen. Entreprenad planerad i december 2025. Kansliet har ansökt om att förlänga LOVA.

LONA biologisk mångfald

Projektering och överenskommelse med markägare pågår. Planerad entreprenad 2025 för 4 groddammar och 4 fågelöar. Lokalerna för fågelöar har inventerats innan anläggning och ska inventeras igen efter att öarna är på plats. Inventeringskostnaden har godkänts av Länsstyrelsen att ingå i LONA. Öarna ska förses med olika vegetation för att gynna olika fågelarter.

Bubbelbarriär

Projektet presenterades häromveckan på möte med Samhällsbyggnadsnämndens arbetsutskott (SBN AU) om positionen av bubbelbarriär. SBN AU föreslog en ny plats under bron vid biblioteket. Kansliet arbetar med ansökan om finansiering från Region Skånes miljövårdsfond och Swedbanks ägarstiftelse. Under hösten planeras samråd, bygglovsansökan och upphandling. Anläggning planeras våren 2026.

Reparation och underhåll

Upphandling pågår. Entreprenaden planeras påbörjas i augusti.

KMV markavvattning pilotprojekt

Dialogmöte genomfört i Önnerupsbäcken. Kommer göra riktade insatser till intresserade markägare i Olstorpsån och Björkesåkraån. Framtagande av åtgärdsförslag genomfört för Önnerupsbäcken. En grupp av 3–5 markägare i Önnerupsbäcken lämnade intresse på att utföra ett gäng åtgärder tillsammans. De ska prata ihop sig och återkomma därefter. Åtgärdsförslaget ska revideras

efter dialogen och sen skickas ut till markägarna. Det skickas då även ut till beredningsgruppen.

Vallkärrabäcken helhetsgrepp

Kansliet och Ekologigruppen närvarade på dikningsföretagets årsstämma. En i dikningsföretagets styrelse har nu lämnat intresseanmälan på tvåstegsdike.

Utvidgning av våtmark H78

Inledande dialog med Lunds kommun pågår om att utvidga befintlig våtmark vid Ladugårdsmarken men också öppna kulvert nedstöms. Utvidgningen kan göras på olika vis. Man kan eventuellt höja utloppet men också schakta. Problemet är att när man gjorde ursprungliga våtmarken la man massorna i anslutning och det är där man nu vill utöka. Det blir alltså lite mer schakt än på andra platser. Dock är behovet mycket stort i detta område för flödesdämpning och platserna högst begränsade. Detta gör att man vill kika på möjligheten att utöka ändå. En annan aspekt är att om ingen utvidgning görs ska området omtäckdikas. Diskussion fördes hur man ska jobba framåt med denna åtgärd. Beredningsgruppen ansåg enhälligt att man inte ska välja att området omtäckdikas utan man vill att Ekologigruppen tar fram olika förslag på utvidgning. Schaktmängd, fördröjningsvolym och kostnadsuppskattning. Samtidigt för kansliet dialog med Lunds kommun. En tanke är även att ta fram ett förslag på rekreation i detta område då det hyser flera våtmarker. Ekologigruppen påbörjar ett sådant förslag.

Helhetsgrepp vatten

Arbetet löper på. Kansliet har tillsammans med Ekologigruppen haft möte med Härkeberga och Björnstorp Svenstorp. Planen är som följande: Ta fram en behovsanalys och en slags översiktlig plan för marktyp och dagens markanvändning. Sedan planeras åtgärdstyper beroende på marktyp. Planen är att använda befintlig extern finansiering för uppsökande verksamhet och dialoger med markägarna.

BG/FG beslutar

- att åtgärdsförslaget för Önnerupsbäcken skickas till beredningsgruppen efter revidering
- att ge Ekologigruppen uppdrag att ta fram olika förslag på utvidgning, inklusive uppskattad schaktmängd, utökad fördröjningsvolym och kostnadsuppskattning, av damm H78 och presentera på kommande möte
- att godkänna fortsatt arbete enligt redovisad planering
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

5.2

Slutrapport etapp 2022–2024 av åtgärdsprogrammet

Bilaga 5.2

Rebecka Nilsson framförde att det i konsultuppdraget ingår att utvärdera varje etapp för sig. Ekologigruppen har enligt uppdraget sammanställt en slutrapport för föregående etapp 2022–2024. Önskemål inkom på förtydligande kring och koppling till strategi och mål för Höje å. Det inkom även synpunkt på att det är missvisande namn på rapporten då den endast tar upp Ekologigruppens arbete. Förslag att rapportens titel ändras så att det tydligare framkommer. Diskussion fördes kring att man framöver bör göra rapporten vid avslut på samarbetsavtalens och vattenmyndighetens 6-årscykel. Och även då ha en slutrapport inte bara för Ekologigruppens arbete utan allt inom

åtgärdsprogrammet tom 2027. Samt årlig avstämning av det som gjorts per år och sammanställning av nyckeltalen.

BG/FG beslutar

- att nästa slutrapport ska inkludera hela åtgärdsprogrammet 2022-2027 och koppla till strategiska planen
- att det årliga arbetet inom åtgärdsprogrammet presenteras på decembermötet tillsammans med sammanställning av nyckeltal
- att tillstyrka rapporten efter föreslagen revidering och översända till styrelsen för godkännande
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

5.3

Eventuellt samarbete Staffanstorps kommun – Gullåkra- och Vesum mosse

Elin Svensson informerade om att kansliet har haft ett första möte med Staffanstorps kommun och Microbe Factory gällande möjligheterna att med hjälp av mycel fånga upp miljöfarliga ämnen från gamla deponier innan de når Höje å. Diskussion fördes gällande hur ett sådant projekt kan tillämpas på fler platser inom avrinningsområdet, hur vattenrådet eventuellt kan delta i ett sådant projekt och hur effektiviteten kan utvärderas på bästa vis. Kansliet fortsätter dialogen med Staffanstorp och återkopplar till beredningsgruppen igen i höst.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

5.4

Avstämning vattenrådets strategiska plan

Elin Svensson presenterade hur arbetet går med att uppfylla satta mål i vattenrådets strategiska plan går. Målen ska vara uppfyllda innan nästa etapp påbörjas 2028. Diskussion fördes gällande de olika momenten som ännu ej påbörjats, bland annat borttagande av vandringshinder och inventering av invasiva arter. För de som ännu ej påbörjats har kansliet en planering och ett antal förslag som arbetas fram. Som det ser ut nu kommer dessa påbörjas under hösten och prognosen ser ljus ut för uppsatta mål. Diskussion fördes även gällande vissa formuleringar i strategiska planen som tolkats olika av beredningsgruppen och kansliet. Dessa frågetecken redades ut och formuleringarna ska förtydligas vid revidering av planen 2027/2028.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

5.5

Revidering av avtalsmall bevattningsvåtmarker

Elin Svensson presenterade förslag på ändring av avtalsmall för bevattningsvåtmark. I nuvarande avtal står att vattenrådet tar ansvar för att anläggningens funktion upprätthålls i 2 år. Därefter är det fastighetsägarens ansvar. Dessa två år baseras på den typ av entreprenad vattenrådet tidigare hade. Numera har vattenrådet totalentreprenad och då är garantitiden 5 år. Förslaget lyder att man ändrar så att vattenrådet i avtal har 5 års ansvar för anläggningens funktion och därefter läggs ansvaret på fastighetsägaren. Diskussion fördes att även övriga avtal bör ses över. Kansliet har en plan att påbörja detta arbete i höst.

BG/FG beslutar

- att föreslå styrelsen att godkänna revidering av avtalsmall för bevattningsvåtmark från 2 till 5 års ansvar för vattenrådet
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

6. Vattenförvaltning

Inga ärenden att ta upp.

7. Recipientkontroll

7.1 Information från recipientkontrollprogrammet Bilaga 7.1

Elin Svensson presenterade resultat från senaste kontroller i recipientkontrollen. *Det har varit ovanligt torrt mars och april så man har fått ovanligt höga fosforhalterna i de två punkterna nedströms Källby ARV (21 och 21A) samt vid Lomma kyrka (24a) men detta kan vara en koncentrationseffekt på grund av det låga flödet i Höje å.* Resultat från närtid när vattenföringen ökat har inte inkommit än. Efter sommaren kan man ta en bättre överblick över vårens resultat.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

7.2 Bräddning damm H25 – VA SYD

Elin Svensson informerade om att kansliet på beredningsgruppens möte 2025-01-20 fick i uppdrag att prata med VA SYD om bräddning skett från damm H25. Detta eftersom provresultaten för kväve, fosfor och konduktivitet i Dalbyån Bjällerup (provpunkt 11) var ovanligt höga i november 2024.

VA SYD meddelade först att man inte visste om det bräddats eller varför isåfall för inga höga flöden hade förekommit. Därefter meddelade VA SYD kansliet att man under våren håller på med en utredning med flödesmätningar för att avgöra var dämningarna uppstår. I slutet av mars hittade VA SYD ett stopp mot utloppet så därför har det nog bräddat. VA SYD åtgärdade stoppet och uppmanade vattenrådet att höra av sig om man misstänker att bräddning skett igen. Diskussion fördes om att VA SYDs anläggningar, och då även denna vid damm H25, bör vara utrustade med automatiska larm. Fråga uppkom även om VA SYD anmält bräddningen. Kansliet tar diskussionen och frågor vidare i dialog med VA SYD och återkopplar till beredningsgruppen på framtida möten.

BG/FG beslutar

- att kansliet för fortsatt dialog med VA SYD i frågan och återkopplar till beredningsgruppen
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

7.3 Uppföljning missbildade öringar i Önnerupsbäcken Bilaga 7.3abc

Miljöavdelningen på Lunds kommun kommer under året besluta om nytt kontrollprogram vid Sankt Hans deponi. Vattenrådet har fått möjlighet att ge synpunkter på nytt kontrollprogram. För mer info se tidigare protokoll från möte 2024-12-09, 2025-01-20 och 2025-03-11. Årsrapport för 2024, Långtidsrapport för 2014–2024 samt förslag på nytt kontrollprogram bifogas.

Diskussion fördes om att beredningsgruppen vill ha mer tid att gå igenom materialet för att sen diskutera sina synpunkter på nästa möte.

Beredningsgruppen inkommer med synpunkter till kansliet som sammanställer dessa till bilaga inför nästa möte. Kansliet pratar med miljöavdelningen kring detta och framför att synpunkter inkommer från vattenrådet i augusti.

BG/FG beslutar

- att inkomma med eventuella synpunkter på kontrollprogrammet till kansliet senast 8/8
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8. Administration/övrigt

8.1 Förstudie – Förnyelse av samarbetsavtal

Bilaga 8.1

Elin Svensson informerade om att Ekologigruppen arbetar med att ta fram förstudien till nytt samarbetsavtal enligt beslutad tidsplan. Senaste arbetsversionen har till detta möte bifogats för att beredningsgruppen ska kunna ge synpunkter innan förstudien färdigställs. Eventuella synpunkter på innehållet i arbetsversionen kan skickas till kansliet som sammanställer dessa till Ekologigruppen.

BG/FG beslutar

- att eventuella synpunkter på arbetsversionen lämnas till kansliet senast 17/6
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8.2 Kommunikation

Kansliet informerade om att kommunikationsarbetet pausats på grund av att kommunikationsavdelningen på Lunds kommun gjort omfördelning av sin personal. Diskussion fördes kring att vattenrådet kanske bör köpa in kommunikätörtjänster i stället för att belasta kansliet. Christoffer Bonthron informerade om att arbetet i Kävlingeåns vattenråd med 2.0-arbetet tar upp att man bör ha kommunikationsstrategi. Synpunkt framkom att det material som togs fram under kommunikationsworkshopen med alla tre vattenråden under våren bör lämnas över från kommunikationsavdelningen till kansliet. Kansliet tar denna fråga vidare med kommunikationsavdelningen.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8.3 Övrigt

Under övrigt spikades datum för samverkan bättre vatten i Höje å. Datum sattes till 4 november. Elin Svensson bokar lokal på Studio Stadshuset och Jesper persson bokar externa föreläsaren innan semestern. Elin ansvarar även för att en *Save the date* kommer ut innan semestern. Under övrigt togs även upp att Jesper Persson och Helena Björn kommer att vara frånvarande från varsitt beredningsgruppsmöte i höst. Därför bestämde man att frågan om fosfortrenderna i Höje å som ska presenteras av SGS på augustimötet lyfts ut och tas på ett separat extrainsatt beredningsgruppsmöte. Detta möte bokades till 2 september. Kansliet kallar till mötet.

BG/FG beslutar

- att kansliet kallar till extrainsatt beredningsgruppsmöte 2 september där SGS presenterar och frågan om fosfortrenderna i Höje å tas upp
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8.4 Förslag på sammanträdestider 2026

Styrelsen		
09:00 på tisdagar	2026-02-10	Staffanstorp
	2026-04-14	Teams
	2026-05-26	Årsstämma, Habo gård
	2026-09-15	Lund
	2026-11-24	Teams
Arbetsutskottet		
10:00 via Teams	2026-01-27	Teams
	2026-03-31	Teams
	2026-09-01	Teams
	2026-11-10	Teams
Berednings/flödesgrupp		
13.00 på tisdagar i Lund	2026-01-20	Lund
	2026-03-10	Lund
	2026-06-09	Lund
	2026-08-25	Lund
	2026-10-13	Lund
	2026-12-08	Lund

BG/FG beslutar

- att föreslå styrelsen mötestider för 2026
- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8.5 Beslutade sammanträdestider 2025

Styrelsen		
09:00 på tisdagar	2025-09-16	Diamanten, Lund
	2025-11-25	Teams
Arbetsutskottet	2025-09-02	Teams
10:00 via Teams	2025-11-11	Teams
Berednings/flödesgrupp	2025-03-11	Bruksgatan 22, Sockerbetan
13.00 på tisdagar i Lund	2025-06-10	Bruksgatan 22, Sockerbetan
	2025-08-26	Bruksgatan 22, Sockerbetan
	2025-10-14	Bruksgatan 22, Sockerbetan
	2025-12-09	Bruksgatan 22, Sockerbetan

BG/FG beslutar

- *att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information*

8.6

Publicering av protokoll

För att kunna lägga ut protokollet från mötet på hemsidan behöver BG/FG godkänna publiceringen.

BG/FG beslutar

- *att godkänna att protokollet publiceras på hemsidan*

För

HÖJE Å VATTENRÅD

Jesper Persson
Ordförande BG

Helena Björn
Ordförande FG

Elin Svensson
Samordnare